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P. Jareš 

Na život nemusíme být sami 

J 16,1-11 

 

1/ Jako Ježíšovi učedníci bychom měli vědět, že se budeme setkávat s nenávistí 

světa. Pán Ježíš na to připravoval už své první učedníky, když s nimi rozmlouval 

u poslední večeře. Začíná se o tom vyprávět v předcházejícím oddílu (J 15,18-

27). Světem jsou zde míněni lidé, kteří nepoznali Boha. Tento svět Ježíše 

nenávidí. A stejně bude nenávidět a pronásledovat ty, kdo k Ježíši Kristu patří, 

kdo o něm světu vydávají svědectví. Ježíš svým učedníkům tyto věci řekl předem, 

aby je nenávist světa nesvedla z cesty následování Krista. Ze stejného důvodu 

potřebujeme toto upozornění slyšet i my. Ani nás by nemělo překvapovat, že se 

jako učedníci Pána Ježíše u lidí setkáme i s nenávistí. Žít s Ježíšem neznamená 

mít bezproblémový život. Mnohdy to znamená jít proti proudu obecného mínění, 

čímž nastává i protivítr v podobě odporu světa. Ježíš totiž nezapadá do schémat 

lidského uvažování. Ke světu mohou překvapivě patřit i lidé, kteří v Boha věří, 

modlí se k němu, čtou a znají Bibli. Tak se první učedníci měli setkat s nenávistí 

u řady Židů, kteří se sobotu co sobotu shromažďovali v synagogách, zejména ke 

čtení z Bible. Ježíš učedníky připravoval na to, že budou ze synagog vylučováni. 

Nábožní lidé budou dokonce učedníky zabíjet v domnění, že tak slouží Bohu, a 

že tedy dělají dobrou věc (sr. Sk 8,1-3; 22,3-5; 1Tm 1,13). Bohužel, po celou 

dobu existence církve proniká svět i do ní. A tak se mnohdy Ježíšovi učedníci 

setkávají s nenávistí dokonce i mezi křesťany. Dokonce s obviňováním, že se 

protiví Kristu. To může být samozřejmě velmi matoucí. Proč nějací lidé ve jménu 

Božím pronásledují Boží lidi? Ježíš odpovídá: “… protože nepoznali Otce ani 

mne. ” (J 16,3 ČEP)          

2/ Ježíšův odchod ze světa nám prospěl, poněvadž k nám místo sebe poslal 

Přímluvce. Ježíš nás v tom nenechává samotné, stejně jako v tom nenechal 

samotné ani své první učedníky. Ježíšova slova o tom, že od nich odchází, je 

přirozeně rozesmutnila. Ježíš je ale povzbuzuje slovy o tom, že jim jeho odchod 

prospěje. Kdyby totiž neodešel, nepřišel by k nim Přímluvce. Když od nich 

odejde, pošle ho k nim. Pozoruhodné tvrzení! Všem učedníkům Ježíše Krista 

prospívá, že Ježíš odešel ze světa. Tedy, že zemřel na kříži, vstal z mrtvých a 

odešel do nebe. Tím byl totiž umožněn příchod Přímluvce. V tom Ježíšově 

“prospěje” můžeme slyšet, že přítomnost Přímluvce v našich životech bude ještě 

něco lepšího, než když byl sám Ježíš na zemi tělesně přítomen. V předchozí části 

promluvy u poslední večeře již Ježíš o této osobě mluvil. Tento Přímluvce je 

Duch svatý (J 14,26), kterého Ježíš nazývá rovněž Duchem pravdy (J 15,26). V 

něm je přímo v našich životech trvale přítomen Bůh. 

 Slovo Přímluvce je zde překladem řeckého slova PARAKLÉTOS. 

PARAKLÉTOS je někdo, kdo se věnuje záležitostem jiné osoby a pomáhá jí. Do 

češtiny můžeme tento pojem přeložit slovy: “pomocník, obhájce, advokát, právní 
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zástupce”. Právě tato úloha Ducha svatého tu vystupuje do popředí. Je to někdo, 

kdo se za Ježíšovy učedníky u světa přimlouvá. Před světem se jich zastává a hájí 

je. Hájí je ve věci jejich služby Kristu, kvůli které je svět obviňuje a nenávidí. 

Nezůstává však pouze u obhajoby, ale pokračuje obžalováváním a usvědčováním 

světa z jeho vin (sr. Jr 50,34; 51,36; Pl 3,58-66). 

      3/ Přímluvce se zastává Ježíšových učedníků před světem. Dělá to tak, že 

prostřednictvím slov a činů Ježíšových učedníků usvědčuje lidi tohoto světa z 

jejich morálních nedostatků. Ve verši 8 totiž v řeckém textu doslova čteme, že 

“usvědčí svět”. V řečtině se tu vyskytuje vazba, která má význam “usvědčit z …” 

(stejně v Ju 15). Duch svatý tedy přijde a usvědčí svět z jeho hříchu, z jeho 

spravedlnosti, a z jeho soudu. Ve verších 9-11 pak patrně máme důvod pro 

usvědčení z každé jednotlivé špatnosti. Řecké slovo, jež se tu často překládá jako 

“že”, lze přeložit i jako “protože”. Druhý překlad zde dává lepší smysl. 

 Přímluvce tedy usvědčí svět z jeho hříchu, protože svět nevěří v Ježíše. 

Lidé si neuvědomují hloubku svojí provinilosti před Bohem. Tím pádem si 

neuvědomují ani svoji potřebu očištění od hříchu, které se jim nabízí v Ježíši 

Kristu. Aby mohli v Krista uvěřit, potřebují být ze svého hříchu usvědčeni. Duch 

svatý usvědčí svět z jeho spravedlnosti, protože Ježíš odešel z tohoto světa ke 

svému Otci. Lidé mají svá vlastní měřítka bezúhonnosti. Domnívají se, že se svojí 

spravedlností mohou obstát i před Bohem. Neodpovídá to ale realitě. Vždyť:“…  

jako roucho ohyzdné všecky spravedlnosti naše …” (Iz 64,6 BKR) Dokud byl 

Ježíš na zemi, usvědčoval svět z jeho nedostatečné spravedlnosti on sám (sr. Mt 

5). Po Ježíšově odchodu v tom pokračuje Přímluvce. Ten bude svět usvědčovat i 

z jeho soudu, tedy z jeho mnohostranné duchovní slepoty. Jejím nejzávažnějším 

projevem bylo odsouzení a usmrcení Ježíše, v němž nebyli lidé tohoto světa 

schopni rozpoznat Božího Syna. Jako důvod pro toto usvědčení zde Ježíš uvádí, 

že vládce tohoto světa je již odsouzen. Tímto neviditelným vládcem světa je 

ďábel, o kterém Ježíš řekl, že je “lhář a otec lži” (J 8,44). Velikonoční události, 

zejména Ježíšova smrt na kříži, znamenaly pro tohoto lháře odsouzení (J 12,31; 

Ko 2,14-15). To mimo jiné znamená, že skrze víru v Ježíše mají lidé právo na 

vysvobození z ďáblovy moci a na to, aby se mohli stát Božími dětmi (J 1,12-13). 

Duch pravdy tak vlastně lidem pomáhá, aby mohli poznat Boha, Pána Ježíše 

Krista. Aby mohli přijmout Boží odpuštění a nemuseli být na život sami. 

 

Shrnutí: 1/ Jako Ježíšovi učedníci bychom měli vědět, že se budeme setkávat s 

nenávistí světa. 2/ Ježíšův odchod ze světa nám prospěl, poněvadž k nám místo 

sebe poslal Přímluvce. Ducha svatého, Ducha pravdy, obhájce. 3/ Přímluvce se 

zastává Ježíšových učedníků před světem. Usvědčuje lidi tohoto světa z jejich 

morálních nedostatků. Tak jim pomáhá, aby mohli přijmout Boží odpuštění a 

nemuseli být na život sami.  

Na život nemusíme být sami, protože s námi může být Přímluvce - Duch 

pravdy. Dveře do našich životů mu otevíráme tak, že věříme dobré zprávě o 

Ježíši. (Ef 1,13) 


